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درمکتب امام

دیگرانمسائلشماراحلنمیکنند
امروز کشور ما احتیاج به خیلی مسائل دارد و دیگران مسائل شما را ابداً حل 

نمی کنند، بلکه برخلافش می کنند. مســائل خودتان را خودتان باید حل بکنید. این 

نعمتی که برای شما پیش آمده است، نعمت آزادی که پیش آمده است، نعمتی که 

نمی تواند یک قدرتی الآن به شما بگوید که بالای چشمت ابرو، این را حفظش کنید. 

این یک نعمت الهی است، دیگران ندارند این را. دیگران یا تحت سلطه شرق اند یا 

تحت سلطه غرب اند. شما این طور نیست برایتان الآن. این را باید حفظش بکنید.
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آیتاللهجوادیآملی:
انقلاب اسلامی عالی ترین نعمت 

پس از عصر ائمه)ع( است
اســتاددرسخارجحوزهبابیاناینکهامروزهعلماباید
نیازهایانقلابونظــامرابهقرآنعرضهکنند،گفت:این
نظامامروزهباسؤالاتمختلفیمواجهاستکهبایدبهقرآن

عرضهکنیموپاسخهارانیزازقرآنبگیریم.
بــه گزارش خبرگزاری حوزه، این مرجع تقلید در چهاردهمین 
همایش مجمع عالی تفسیر حوزه و بزرگداشت سی و ششمین سالگرد 
ارتحال علامه طباطبائی در دارالقرآن علامه طباطبایی گفت: علامه 
طباطبایی از آنچه در عالم می گذشــت، در خدمت قرآن بهره برد؛ 
ایشان مســائل دنیای روز خود را به قرآن عرضه کرد و المیزان در 

این مسیر خلق شد.
وی ابراز داشت: از مرحوم امین الاسلام تا مرحوم فیض حوزه ها 
در زمینه قرآن کار خاصی با قرآن نداشــتند؛ مرحوم فیض نیز چیز 
جدیدی به اســتثنای چند روایــت نیاوردند؛ از زمان مرحوم فیض 
تا زمان علامه 400 ســال جامعه اســلامی خوابیده بود و تفسیری 

نداشتیم.
آیت الله جوادی آملی خاطرنشان کرد: علامه طباطبایی مشروطه 
و جنگ جهانی اول و دوم را تشــریح کرد و خواســته های آنان را 
شناسایی کرد و سپس وارد تفسیر شد؛ آنچه که امروز وظیفه علما 
است، رصد انقلاب است که انقلاب به خود چه آورد و چه می خواهد 

و چه چیزی او را نگه می دارد.
استاد درس خارج حوزه گفت: جنگ های جهانی برای مرگ آمده 
بودند درحالی که انقلاب ما برای حیات آمده است، بیان این مسئله 
یک همت عالی می خواهد؛ عناوینی که در المیزان بیان شده است 

در گذشته نبوده و علامه این مسایل را از قرآن گرفتند.
این مرجع تقلید اظهار داشت: افراد بسیاری در حوزه وارد شدند، 
ولی نتوانســتند کار کنند و فعالان امروز حوزه باید شاکر باشند که 
در ایــن عرصه گام بر می دارند؛ امروزه  علما باید نیازهای انقلاب و 

نظام را به قرآن عرضه کنند.
وی بیان داشــت: مرحوم علامه بیان کردند که قرآن با تمام 
کتاب هایی که زیر این آســمان نوشته شده است فرق دارد؛ زیرا 
کتب انســانی، تجریدی، عقلی، کلامی، فلسفی، عرفان نظری و 
شــهود است و غیر از حس و تجربه و شهود در بین بشر نیست؛ 
علامه فرمودند قرآن به اصل تذکر اصرار دارد و این مســئله در 

هیچ کتاب دیگری نیست.
استاد درس خارج حوزه خاطرنشان کرد: علامه این راه را پس 
از عرض نیاز از قرآن اســتخراج کرده اســت؛ کسانی که با چراغ 
خاموش حرکت می کنند جزو عقلا و متفکران هستند اما کاری 
هم از آنها ساخته نیست؛ بلکه تنها از قوم یعقلون حرکت و قیام 
انجام می شــود، زیرا تا کســی با عقل قیام نکند، به این درجات 

معرفتی نمی رسد.
این مرجع تقلید یادآور شد: اگر بخواهیم مثل امام راحل مشکل 
جامعه را حل کنیم، از عالم و عاقل ســاخته نیســت، بلکه از کسی 

ساخته است که قیام به عقل و عدل دارد.
آیت الله جوادی آملی افزود: اگر انســان عاقل باشد مشکل خود 
را حل می کند و اگر بخواهد در دســتگاه قضا ورود کند، باید قیام 
به قسط داشته باشد؛ حال اگر قرار باشد پرونده های میلیاردی را به 
کسی بدهند، باید  قوام به قسط باشد تا کمرش زیرا این بار نشکند.
وی گفت: علامه بیان می کند که مدرســه قبلی، برای ما اصل 
اســت که با درس خواندن به نتیجه نهایی نمی رسیم، بلکه باید با 

نماز شب به جایگاه برسیم.
استاد درس خارج حوزه بیان داشت: در حال حاضر از 800 درس 
اصول 20 تا 30 کافی اســت و بقیه باید گرد قرآن جمع شوند؛ اگر 

نهری به بحر وصل شد هیچ وقت آب آن تمام نمی شود.
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: در محضر قرآن، علوم فراوان و 
نیازهای فراوانی داریم؛ در این زمینه باید نیاز را بشناسیم و به قرآن 

عرضه کنیم و از آن جواب بگیریم.
آیت الله جوادی آملی یادآور شــد: انقلاب اسلامی پس از عصر 
ائمه)ع( عالی ترین نعمتی است که خداوند از صدر اسلام تاکنون به 
مسلمانان عنایت کرده است؛ در هیچ کتاب قانون اساسی مبانی که 
در قانون اساسی بیان شده، وجود ندارد؛ این نظام امروزه با سؤالات 
مختلفی مواجه است که باید به قرآن عرضه کنیم و پاسخ ها را نیز 

از قرآن بگیریم.
آیتاللهاراکی:

بزرگ ترین خطری که امت اسلامی را تهدید 
می کند خطر تفرقه و پراکندگی است

دبیرکلمجمعجهانیتقریبمذاهباسلامیاظهارداشت:
درقرآنکریموسنتنبیاکرم)ص(فراوانتأکیدشدهاست،
بزرگترینخطریکهامتاسلامیراتهدیدمیکند،خطر

تفرقهوپراکندگیاست.
بــه گزارش خبرگزاری فارس،  آیت الله محســن اراکی، دبیرکل 
مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی طی سخنانی در جمع اعضای 
کاروان تقریب در راهپیمایی اربعین در نجف اشرف گفت: در قرآن 
کریم و ســنت نبی اکرم)ص( فراوان تأکید شــده است، بزرگترین 
خطری که امت اســلامی را تهدید می کند خطر تفرقه و پراکندگی 

است.
وی با اشــاره به اینکه در قرآن کریم تأکید شده وقتی انبیاء)ع( 
را در طــول تاریخ مبعوث کردیم بــه انبیاء گفتیم که دین را اقامه 
کنید، خاطرنشــان کرد: مأموریت انبیاء)ع( اقامه دین و تلاش برای 

جلوگیری از تفرقه در دین است.
آیت الله اراکی با اشــاره به آیه شــریفه 13 سوره اسراء مبنی بر 
ی بهِِ نوُحاً وَ الذَّی أوَْحَیْنا إلِیَْکَ وَ  ینِ ما وَصَّ اینکه »شَرَعَ لکَُمْ مِنَ الدِّ
قُوا«،  ینَ وَ لا تتََفَرَّ یْنا بهِِ إبِرْاهیمَ وَ مُوسی  وَ عیسی  أنَْ أقَیمُوا الدِّ ما وَصَّ
ابراز داشت:  از این آیه استفاده می شود که »اقامه دین« با »تفرقه 
در دین« ســازگار نیســت یعنی اگر تفرقه در دین شد، قطعاً اقامه 

دین میسر نخواهد شد.
دبیــر کل مجمع جهانــی تقریب مذاهب اســلامی تأکید کرد: 
هویت جامعه اسلامی به ولایت محمد)ص( و پیوستگی به شخص 
رسول اکرم)ص( است؛ یعنی رسول اکرم)ص( مولد یک هویتی است 

به نام هویت اسلام.
وی گفت: در قرآن کریم و روایات مختلف تأکید فراوان شده که 
وحدت یا عدم تفرقه راه و چاره دارد؛ آنجا که قرآن کریم می فرماید 
»واعتصموا بحبل الله جمیعــا و لاتفرقوا« منظور همان راه و چاره 
اســت یعنی یک حبلی وجود دارد که اعتصام به این حبل مانع از 

تفرقه می شود.
آیت الله اراکی خاطرنشــان کــرد: آنچه وحــدت می آفریند 
محمد)ص( و آل محمد)ص( اســت لذا کســانی که می خواهند 
تفرقه ایجاد کنند، ســعی دارند مسلمین را از رسول اکرم)ص( و 
اهل بیت)ع( جدا کنند تا بتوانند تفرقه و اختلاف ایجاد نمایند و 
اگر محبت محمد و آل محمد)ص( ملاک و معیار باشد، هیچگاه 

تفرقه حاصل نمی شود.
دبیر کل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی اظهار داشت: ما 
دو نوع اجر داریم یکی اجر اعتباری یا قراردادی مثل مزدی که یک 
کارگر دریافت می کند و دیگری اجر حقیقی که نتیجه یک کار است 
بنابراین وحدت امت اسلامی نتیجه حقیقی زحمات رسول اکرم)ص( 
است؛ اگر جامعه اسلامی یکی شد، زحمات رسول اکرم)ص( به هدر 

نخواهد رفت.
لازم به ذکر است، کاروان تقریب متشکل از 80 تن از علمای اهل 
سنت و تشیع از استان های مختلف کشور است که برای شرکت در 

راهپیمایی اربعین در عراق به سر می برد.

علت دعا برای مرزداران
بعضي از این ادعیه صحیفه نوراني امام سجاد)ع( را اگر کسي بخواهد درس 
بگوید آن وقت معلوم مي شــود صحیفه سنگین تر است یا  کفایه، فهمش آسان 
نیست. کفایه را با بناي عقلا، با فهم عرف میشود حلّ کرد، اما صحیفه فقط برهان 
و جان کندن عقلي میخواهد.اصِرار وجود مبارک امام سجاد)ع( در جمله هاي نوراني 
صحیفه این است که ما را موحّد کند. فرمود: کلّ عالم ابزارند، آن وقت توسل را 

براي ما معنا کرده، شفاعت را براي ما معنا کرده. 
امنیت؛نیازضروریجامعه

 وجود مبارک امام سجاد در عصري بود که سربازانِ نظام، شیعه نبودند؛ اما 
کشور امنیت مي خواهد، آرامش مي خواهد، به تک تک این سربازانِ غیر شیعي امام 
سجاد دعا کرد؛ آن دعاي اهل »ثغور« همین است، دعاي بیست و هفتم،مخصوص 
سربازان و مرزداران است، آن روز مرزداران شیعه نبودند، حکومت هم که حکومت 
شیعي نبود؛ ولي امنیت براي بشر محترم است، جامعه در سایه امنیت باید زندگي 
کند تا امام ســجاد)ع( بیاناتش را القا کند. چقدر به این ســربازان دعا مي کند و 
چقدر کشورهاي مزاحم و شهرهاي مزاحم را نفرین مي کند ،از هند و ترک و خزر 
و اینها را نام مي برد ،بعد مي فرماید: »اللَّهُمَّ اشْغَلِ المُْشْرِکِینَ باِلمُْشْرِکِین « اینها 
که اهل شــرکند، اینها را با هم درگیر کن تا نظام اسلامي ما بماند! این کشوري 
که به حســب ظاهر مسلمان اســت ولو زمام آن را غیر شیعي به عهده دارد ولو 
مرزدارانشــان این چنین نیست که همه شــیعه باشند، اکثریت آنها غیر شیعي 
بودند؛ ولي امام سجاد به همه اینها دعا مي کند، این، همان دید بلند وَلوَي است. 
جامعه امنیت مي خواهد ،جامعه آرامش مي خواهد، این طور نیســت که اگر یک 
برادر ســنّي با داعش درگیر شد بر ما حق نداشته باشد یا او حرم وجود مبارک 
زینب)ع( را حفظ کرد،نسبت به ما حق نداشته باشد، این دید بلند امام سجاد)ع( 
براي آن است که کشور بیش از هر چیزي به امنیت محتاج است، فرمود: »اللَّهُمَّ 
اشْغَلِ المُْشْرِکِینَ باِلمُْشْرِکِین « آنها را با هم درگیر کن! آن روزها بسیاری از این 
کشورها و شهرها و اماکني که حضرت در دعاي اهل »ثغور« نام برد آنها مسلمان 
نبودند، بخشــي از هند و ترک و خزرو دیالمه و سقالبه را اسم مي برد ،)1( بعدها 
دیلم شده مرکز شیعه، دریاي خزر و مازندران شده استان ولایتمدار،اما آن روزها 
که این طور نبود. فرمود: اهل خزر و دیالمه و ســقالبه همه اینها مشمول غضب 
تو باشــد؛بعد مي فرماید کسي مي تواند مرزدار باشد که حبّ دنیا از محدوده دل 
او جدا شــده باشد. خدایا براي اینکه اینها خوب مرزداري کنند و کشور را حفظ 
کنند محبّت دنیا را، علاقه به زن و فرزند را از دل اینها بیرون ببر! این دعاي امام 
ســجاد در این دفاع هشت ســاله خوب مشخص شد، خیلي ها تازه ازدواج کرده 
بودند یا تازه خدا به آنها فرزند داده بود، به صورت صریح و ســریع از همه اینها 
خداحافظي مي کردند و مي رفتند؛ این دعاي امام ســجاد بود. عرض کرد خدایا 
محبّت زن و فرزند را از دل هاي اینها بگیر که اینها بتوانند دین تو را یاري کنند.
 خیلي ها تعجب مي کردند که چگونه کسي تازه عقد کرده یا خدا تازه به او 
فرزند نوزاد داده، این شیفته جهاد و جنگ است او نمي داند که این در اثر استجابت 
دعاي امام ســجاد است که عرض میکند خدایا محبّت زن و فرزند را از دل هاي 
اینها بگیر! علاقه به دنیا را از دل هاي اینها بگیر! این دعا همیشه مستجاب است. 
اگر ما این راه امام سجاد)ع( را برویم، این دعاي او شامل حال ما هم مي شود. این 
دعا، دعاي وليّ الهي است و زمان و زمین ندارد، همیشه هست. چرا مي گویند این 
دعاها را بخوانید، این دعا ظرف زمان ندارد، تاریخ مصرف ندارد، همواره باقي است.

جنگنابرابرشیطانوانسان
ما اگر از درونمان نجات پیدا کنیم مشــکلي در بیرون نخواهیم داشــت و 
اگر دشــمن بیروني، ما را رها کند، دشــمن دروني یقیناً ما را رها نمیکند، او 
سوگند یاد کرده اســت. در سوره مبارکه »إسراء« که سوگند شیطان ملعون 
را ذکر مي کند، او قســم یاد کرده است که من »احتناک« میکنم: )لَحَْتَنِکَنَّ 
ذُرِّیتََّهُ(،)2( »إحتَنَکَ« که باب افتعال است؛ یعني حَنَک و تحت حَنَک او را گرفته. 
مي بینید این ســوارکارها وقتي بر اسب مسلطّند که دهنه اسب، افسار اسب 
در اختیار آنهاســت، این را میگویند »إحتناک«، »إحتَنَکَ«؛ یعني حنک او را 
گرفته، او را رام کرده. گفت من احتناک مي کنم، حَنک و تحت حَنک این ها را 
مي گیرم ،سواري میخواهم؛ سوگند هم یاد کرد؛ )بعِِزّتکَِ()3( این کار را مي کنم 
؛ یک چنین دشمني است. اینکه مي گویند دشمن قسم خورده، این است. این 
قســم یاد کرده که حَنَک و تحت حَنَک ما را بگیرد، سواري مي خواهد، دیگر 
دست بردار نیست. آنقدر سلطه دارد که ما را مي بیند اما ما او را نمي بینیم: )إنِهَُّ 
یرَاکُمْ هُوَ وَ قَبیلُهُ مِنْ حَیْثُ لا ترََوْنهَُمْ(؛)4( ولي راهي را خدا به ما نشــان داد، 
فرمود این جنگ، جنگ نابرابر اســت براي اینکه شیطان و قبیل شیطان شما 
را مي بیند، ولی شــما او را نمي بینید؛ این جنگ، جنگ نابرابر است؛ لذا تحت 
اغواي او قرار مي گیرید و به دام او مي افتید؛ ولي شما مي توانید همین جنگ 
نابرابر را به سود خود نابرابر کنید که شما و حامیان شما او را ببینند و او شما 
را نبیند، مي توانید این کار را بکنید؛اگر برگشتید به ذات اقدس الهي به حصن 
و دژ الهي وارد شدید، گفتید: »لَا إلِهََ إلَِاّ اللهَّ « حصن من است، »وَلَایةَُ عَليِِّ بنِْ 
أبَيِ طَالبٍِ« حصن من است، »بشُِرُوطِهَا وَ أنَاَ مِنْ شُرُوطِهَا«)5( حصن من است؛ 
اگر وارد این قلعه شدید؛ آن وقت مسئولان این قلعه و کساني که وارد این قلعه 
شدند، مثل خود شما، شیطان را مي بینید و او دیگر شما را نمي بیند، چون او 

دید الهي ندارد، او فقط خودش و ذریهّ خودش را مي بیند.
علتطردشدنشیطان

کسي که در برابر ذات اقدس الهي مي گوید: )أنَاَ خَیْرٌ مِنْهُ()6( این فقط خودش 
را مي بیند، تمام غدّه شــیطنتِ شیطان در همین جمله است که )أنَاَ خَیْرٌ مِنْهُ( 
گناه شیطان این نبود که سجده نکرد. به تعبیر استاد حکیم الهي قمشه اي)رض(:

جرمش این بود که در آینه عکس تو ندید    
                           ورنه بر بوالبشري ترک سجود این همه نیست)7(

 این طور نیســت که اگر کسي یک سجده نکرده و نماز نخوانده ملعون ازل 
و ابد بشــود، خیلي ها نماز نمي خوانند بعد ممکن است مشمول رحمت بشوند و 
توبه کنند. گناه شــیطان این نبود که سجده نکرد، گناه شیطان این بود که در 
برابر خدا ایســتاد؛ گفت شما نظرتان این اســت، من نظرم این است، این دیگر 
قابل بخشــش نیست، این یک شرک »بیّن الغی« است، این استکبار است، پس 
این خدا را نمي بیند مي گوید: )أنَاَ خَیْرٌ مِنْهُ(. اگر کســي وارد حصن الهي بشود، 
»الله« را مي بیند لطف الهي را مي بیند، شیطان را مي بیند، بر او مسلطّ است اما 

شیطان او را نمي بیند.
ــهُمْ  متّقیــان را وقتي قرآن کریم معرفي مي کند: )إنَِّ الذَّینَ اتقََّوْا إذِا مَسَّ
رُوا فَإذِا هُمْ مُبْصِرُونَ()8( شــیطان طائف است؛ یعني  ــیْطانِ تذََکَّ طائفٌِ مِنَ الشَّ
حرامي اســت، یک؛ احرام غاصبانه بسته، دو؛ تلاش و کوشش مي کند که دور 
قلب بگردد، سه؛ هر وقت درِ کعبه قلب باز مي شود، چهار؛ وارد درون کعبه دل 
بشــود، پنج؛ این کار اوست و انسانِ متدینِّ آگاه، این پنج امر را رصد مي کند 
رُوا فَإذِا  یْطانِ( که درون کعبه راه پیدا کند )تذََکَّ ــهُمْ طائفٌِ مِنَ الشَّ که )إذِا مَسَّ
هُمْ مُبْصِرُونَ(؛ پس ما مي توانیم این جنگ نابرابر را به سود خود نابرابر کنیم 
و اینها به برکت امام ســجاد و دعاي امام سجاد است که ماه صفر، ماه اسارت 

این ذوات قدسي است.
بیاناتحضرتآیتاللهجواديآملي)دامظله(درجلسهدرس
اخلاقدردیدارباجمعیازدانشجویانوطلاب،قم؛1395/8/13.
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دومیناجلاساستانیستاداقامهنماز
مجلس رئیس لاریجانــی علی باحضور
شورایاسلامی،حجتالاسلاموالمسلمین
محســنقرائتیرئیسســتاداقامهنماز
وحجتالاســلامعلیرضــااعرافیمدیر
حوزههایعلمیهدرسالنهمایشمدرسه

امامخمینی)ره(قمبرگزارشد.
به گزارش خبرگزاری فارس، آیت الله صافی 
گلپایگانی به مناسبت برگزاری این اجلاس پیامی 
صادر کرد که بخش هایی از آن به شرح زیر است: 
بر همه پیروان مکتب اهل بیت )علیهم السلام( 
و بــه ویژه عزاداران حضرت اباعبدالله الحســین 
)علیه الســلام(، لازم است نماز را به عنوان یکی 
از بزرگترین شعائر الهی ارج نهند و در مواضع و 
مواقع مختلف، این شــعار را به بهترین نحو و در 
صفوف متّحد اســلامی بر پا دارند و به جهانیان 
اعلام دارند که هیچ آرامشی برتر و لذّت بخش تر از 
مناجات با خداوند حکیم و بلندمرتبه نیست و به 
نّاهُم فیِ  دستور نورانی قرآن کریم »الذَّینَ إنِ مَکَّ
کاهًْ وَ أمََروا باِلمَعروفِ وَ  لاهًْ وَ آتوَُا الزَّ الرَضِ أقَامُوا الصَّ
نهََوا عَنِ المُنکَرِ« عمل کرده و نماز، و زکات، و امر 
به معروف و نهی از منکر را اقامه کنند. اینجانب 
در پایان، با تقدیر و تشکر از برگزارکنندگان این 
اجلاس نورانی و مقدّس، از خداوند متعال مسئلت 
دارم برنامه های این همایش بتواند در معرفی نماز 
این نماد حیات حقیقی و نسخه شفابخش اسلام 
عزیز در نجات بشر از اضطراب ها و افسردگی  ها، 

دومیناجلاساستانیستاداقامهنمازدرقمبرگزارشد

موفّق و مؤید باشد.
بر اساس این گزارش، حجت الاسلام قرائتی در 
این اجلاس با بیان اینکه بسیاری کارها مانده است 
و باید به سراغ کارهای مانده برویم، خاطرنشان 
کرد: همه دین به نماز بستگی دارد، همه نماز به 
زکات بستگی دارد،  در روایات ذکر شده اگر مردم 

زکات بدهند فقیر و نیازمندی باقی نمی ماند.
وی تأکید کرد:  باید شیوه های دعوت به نماز 
به طلاب آموزش داده شود و افراد در زمینه شعر 

و قصه گفتن مهارت کسب کنند.
رئیس ســتاد اقامه نماز ابراز داشت: اکنون 

ورشکسته هســتیم باید به سراغ عیب ها برویم 
و برای آنها راه حل پیدا کنیم، اینکه از بلندگوها 
و فلکه ها با زدن دکمه ای اذان پخش شــود، این 
اذان حلقومی نیســت، باید در نظر داشت اذان 

حلقومی صواب دارد.
همچنین، رئیس مجلس شــورای اســلامی 
در این اجــلاس با بیان اینکه حوزه های علمیه، 
 روحانیت و مســجد ظرفیت کوچکی نیستند،  
گفت: در بسیاری از مساجد روحانی مقیم نداریم 
و این ضرر بزرگی است، مساجد باید با ارتباط با 

حوزه ها اداره شود.

حجت الاســلام اعرافی نیــز در اجلاس نماز 
استان قم با اشاره به آسیب های اجتماعی، گفت:  
روحانیت، مسئولان و خانواده ها باید بیندیشند و 
لحظه ای غفلت نداشته باشند. آسیب اجتماعی 
گریبان ما را گرفته است و اگر رشد این آسیب ها 
متوقف نشــود،  جامعه با خطرات جدی مواجه 

می شود.
وی خاطرنشــان کرد: پیام اجلاس ســالانه 
نماز در هر استانی این است که روحانیت و ائمه 
جماعات به خود آیند و مسجد را با واقعیت های 

اجتماعی بسنجند.
حجت الاســلام اعرافی با بیــان اینکه نماز و 
مسجد باید در نظریه درست بازسازی شود، گفت: 
بر اســاس تراز اسلامی ســرانه هر هزار نفر یک 
مســجد معقول است، در حالی که اکنون در قم 
فکر می کنم این سرانه بیشتر از دو هزار نفر است.

مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه مسجد و 
نماز محور رسیدگی به نیازمندان و محرومان است 
و به مقوله ازدواج، اعتیاد و فقر توجه دارد، اظهار 
داشت: اینکه در کشور شاهد اختلاس ها و فسادها 
باشــیم غیر قابل قبول است و همه باید در برابر 

این حساس باشیم.
گفتنی است، تقدیر از فعالان نماز و رونمایی 
از نرم افزار باب مسجد، کتاب های قصه بچه های 
مســجد در قالب زندگی نامه شهید محمدجواد 
شکوریان فرد و در آغوش خدا )نماز در وصیت نامه 
شهدای قم( از دیگر برنامه های این اجلاس بود.

عضوکمیســیونتلفیقبرنامهششم
مجلساظهارداشت:دولت،بهمجلسدهم
لایحهبرنامهششمراارائهندادوکمیسیون
تلفیقدرحالتدوینبرنامهششماست.

»محمد دهقان« عضو کمیســیون تلفیق 
برنامه ششــم مجلس شــورای اسلامی گفت: 
برنامه ششم توسعه فراز و نشیب های طولانی 
را طی کرده اســت، ابتدا دولت در مجلس نهم 
لایحه احکام برنامه ششــم توسعه را ارائه داد، 
در همان زمان به دولت انتقادات زیادی مطرح 
شد که چرا شــما این لایحه را آوردید، احکام 
موردنیاز یعنی چه؟ شما باید برنامه را بیاورید، 
آنهــا هم گفتند ما برنامه را در قالب یک کتاب 
تدوین کردیم، واکنش مجلس روشن بود کتاب 

که لازم الاجرا نیست، زیرا قانون نیست، زمانی 
یک متن لازم الاجرا می شود که تبدیل به قانون 
شــود، مجلس نهم تمام شد. در مجلس دهم 
دولت مجددا لایحه احکام برنامه ششم توسعه 
را با تغییراتی جزئی به مجلس ارائه داد، مجلس 

دهم باید تصمیم می گرفت. 
دهقان افــزود: دولت معتقد به لزوم تدوین 
برنامه نیست و برداشت اشتباهی از قانون اساسی 
دارد مبنی بر اینکه تدوین  برنامه از اختیارات 
شخص رئیس جمهور است که نیاز به تصویب 
در مجلس و تبدیل شــدن به قانون ندارد، این 
برداشــت به نظرم خلاف قانون اساسی است، 
دولت گذشــته هم چنین ادعایی داشت و در 
شورای نگهبان این برداشت از قانون اساسی رد 

شد، دولت یازدهم هم متاسفانه همین برداشت 
از قانون اساسی را دنبال می کند که این برداشت 
هم با ابلاغ سیاست های کلی توسط مقام معظم 
رهبری رد شد و هم توسط شورای نگهبان در 
دولت نهم مردود اعلام شــد. با همه این موارد 
بــاز هم دولت به مجلس دهم هم لایحه برنامه 
ششــم را ارائه نداد و کمیسیون تلفیق در حال 

تدوین برنامه ششم است.
وی در ادامه گفت: در حال حاضر نیز به دلیل 
اینکه دولت لایحه دقیق برنامه ارائه نداده است، 
هر دستگاهی برای رفع مشکلات خودش موادی 
را پیشــنهاد می دهد، بعضی از این مواد احکام 
برنامه نیست، احکام مورد نیاز آن دستگاه است، 
لذا با این رایزنی ها و، شاکلة یک برنامه 5 ساله 

خیلی سخت تحقق پیدا می کند.
 به گزارش مهر، عضو کمیسیون تلفیق برنامه 
ششم مجلس خاطرنشان کرد: در اثر دنیاطلبی 
و روحیة عافیت طلبی، جریان خوشــگذرانی 
در کشــور شــکل گرفته اســت که  در ثروت 
این نظام غوطه ور هســتند، فردی با چند صد 
میلیارد تومان ثروت وزیر می شود، این افراد نماد 
جریان عافیت طلبِ دنیاگرا و اشرافی هستند که 
در ثروت غوطه ور بوده و خوشــگذران هستند، 
این جریان دیگر نمی تواند انقلابی باشد، طبیعی 
اســت که آدمهایی که خوی اشرافیت را دارند 
نمی توانند انقلابی باشــند و اینها برای کشور 
خطرناک هستند. این افراد با انقلابی گری کلًا 
مخالف هستند نه اینکه تعریفشان متفاوت باشد.

نایبرئیــسکمیســیونامنیتملیو
سیاســتخارجیمجلسازجلسهبرخیاز
اعضایاینکمیسیونبافرماندهنیرویانتظامی
تهرانبزرگومعاوننیرویانتظامیکشــور
پیرامونارائهگزارشیازکشفمحمولهبزرگ

قاچاقکالاخبرداد.
کمال دهقانی نایب رئیس کمیســیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار کرد: هیئتی 
از کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
جلسه ای با سردار ساجدی نیا فرمانده نیروی انتظامی 
تهران بزرگ و سردار اشراق معاونت نیروی انتظامی 
کشــور برگزار کرد که در این جلســه گزارشی از 
وضعیت مبارزه با قاچاق کالا و مشــروبات الکلی و 

مواد مخدر ارائه شد.
وی افزود: در این جلســه گزارشی در خصوص 
کشــف محموله بزرگ قاچاق کالا و اقدامات قابل 
توجه نیروی انتظامی ارائه شد که از بعد از انقلاب این 
میزان کشف از نظر حجم و مبلغ در شهر تهران سابقه 
نداشته است. طبق گزارش ارائه شده دست اندرکاران 

قاچاق شناسایی و تحویل مراجع قضایی شده اند.

دهقانی با بیان اینکه در این جلسه چالش های 
نیروی انتظامی در مبارزه با قاچاق کالا مطرح شد، 
افزود: با توجه به اینکه وظیفه مجلس قانونگذاری و 
نظارت بر حسن اجرای قانون است، مواردی مطرح 
شد که لازم است براساس آن قوانین مرتبط با مبارزه 
بــا قاچاق کالا مورد بازنگری قرار گیرد و در همین 
زمینه دستگاه های متولی هماهنگی بیشتری برای 

مبارزه داشته باشند.
به گزارش ایسنا، نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس تاکیــد کرد: در 
آینده ای نزدیک نیز جلسه ای در کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس با حضور ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز و تمامی دستگاه های متولی برگزار 
می شود، تا بتوان به این موضوع سامان داد. طبیعتا 
با همکاری دســتگاه ها و مجلس این برخوردها در 
مبادی ورودی و مرزها و در داخل کشور شدیدتر و 

منظم تر خواهد شد.
به گفته وی، در این جلسه از تلاش های نیروی 
انتظامی در مبارزه با قاچاق بخصوص کشف محموله 

بزرگ قاچاق قدردانی شد.

رئیسمجلسشورایاسلامیگفت:برخی
تحولاتدرمنطقهشایدظاهرامنیتیداشته
اقتصادیوفرهنگی آنها اماریشه باشند

است.
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی 
در آیین رونمایی از فصل نامه مطالعات سیاست 
خارجی تهران اظهار داشت: طی چند دهه اخیر 
شرایط در سیاست خارجی متفاوت شده است، 
در گذشــته بلوک ها در سایه تقسیم بندی قرار 
گرفته و تحلیل مسائل سیاسی بسیار ساده تر بود. 
 لاریجانی با تاکید بر اینکه این سازماندهی 
امروز به هم ریخته اســت، گفت: در صحنه های 
کنونــی اراده های متفــاوت و بازیگران متنوعی 
وجود دارند لذا تحلیل مسائل در حوزه بین الملل 

و منطقه سخت تر شده است.  
وی تصریح کــرد: هم حکومت های متنوعی 
هستند و هم مسائلی غیر از حکومتی وجود دارند 

که تاثیرگذار هستند. 
 رئیس مجلــس با اشــاره به اینکــه کار در 
زمینه تحلیل مســائل سیاسی فرمایشی نبوده 

و نمی تــوان آن طــور کــه می خواهیم تحلیل 
کنیــم، اذعان داشــت: باید بازیگــران مختلف 
حکومتی و غیرحکومتی، روش های آنان و میزان 
تاثیرگذاری ها را شناخت تا بتوان در این زمینه 

درست تصمیم گیری کرد.  
لاریجانــی ادامه داد: گاهــی در تحلیل های 
درونی هم زمینه هایــی وجود دارد که قدرت ها 
به ســمت آن می رود که این زمینه ها می تواند 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی باشد البته کمتر 
به این زمینه ها توجه می شــود لذا مسائل را به 

صورت نقطه ای بررسی می کنیم. 
وی با بیان اینکه سه دهه است تروریسم در 
منطقه ما حضور دارد بیان داشت: این تروریسم 
تبدیل به مسائل متنوعی شد که برخی از آنها به 
دلیل جنگ و یا مشــکلات اقتصادی و فرهنگی 

ایجاد شد.  
به گزارش باشگاه خبرنگاران، لاریجانی تاکید 
کرد: برخی تحولات در منطقه شاید ظاهر امنیتی 
داشته باشند اما ریشه آنها اقتصادی و فرهنگی 

است.

علیلاریجانی:

ریشهبسیاریازتحولاتمنطقه
اقتصادیوفرهنگیاست

عضوکمیسیونتلفیقبرنامهششممجلس:

دولت لایحه برنامه ششم را به مجلس ارائه نداد
كمیسیون تلفیق در حال تدوین آن است

نایبرئیسکمیسیونامنیتملیخبرداد

گزارشفرماندهنیرویانتظامیتهرانبهمجلس
دربارهکشفبزرگترینمحمولهقاچاقکالا

منابع اگر داشت: اظهار بهداشت وزیر
ومدیریتمنابعدریکجاجمعنشــود
همیشهاختلافنظربینوزارترفاهووزارت
بهداشتوجودداردوبرایحلمشکلات
حوزهسلامتبایدورودیوخروجیمنابع
وهزینهکردهازیرنظریکدستگاهباشد.

سیدحسن قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی روز شنبه در کمیسیون 
تلفیق مجلس شــورای اســلامی اظهار داشت: 
 ای کاش در این جلسه دو وزیر بهداشت و تعاون در 
کنار هم حضور نداشتند و ای کاش مسائل آن طور 
که باید مطرح می شد اما در حال حاضر چیزی 
به عنوان وزارت رفاه و سازمان رفاه اجتماعی در 

کشــور وجود ندارد که اگر بود این همه آسیب 
اجتماعی در کشور رشد پیدا نمی کرد.

هاشمی با بیان اینکه این وزارت رفاه و تأمین 
اجتماعی حاضر کجا و ســازمان رفاه اجتماعی 
چند سال گذشته کجا تصریح کرد: چرا در حال 
حاضر این همه مردم در رنج و عذاب هســتند و 
آسیب های اجتماعی در همه حوزه ها در حال رشد 
و نمو است، چون سازمان رفاه اجتماعی در کشور 
وجود ندارد. در کجای دنیا بیمه ها اینچنین عمل 
می کنند؟ کدام کشور در دنیا سراغ دارید که رفاه 

اجتماعی را به چنین تشکیلاتی سپرده باشد.
وی با بیان اینکه طی 10 سال گذشته بیمه ها 
از وزارت بهداشت جدا شد، افزود: در حال حاضر 

بیمه در اختیار دستگاهی قرار دارد که 50 درصد 
داروی کشور را تولید می کند و این دارو را برای 
افزایش سوددهی شرکت های تحت مجموعه خود 
به قیمت گرانتر در اختیار مردم قرار می دهد که 

نباید اینچنین باشد.
وزیر بهداشت با اشاره به اینکه یک بیمه پیدا 
کنید که شرکت دخانیات داشته باشد، تصریح 
کرد: نباید در بررسی مسئله به مشکلات جامعه 
سفســطه کرد. بیمه 10 میلیون نفر در کشــور 
10هزار میلیارد تومان برای دولت هزینه داشت 
هر چند که این کار به دلیل آنکه افراد از قشــر 
فقیر و پایین دســت جامعه بودند ارزشمند بود 
اما پولش از کجا آمد؟ مگر ســازمان مدیریت و 

برنامه ریزی تأکید نکرده بود که دفترچه این افراد 
فقط برای استفاده در بیمارستان های دولتی است. 
نمی خواهم به برخی مسائل در این جلسه اشاره 

کنم اما مشخصاً باید موضوعاتی را مطرح کنم.
به گزارش فارس، هاشمی با بیان اینکه نظام 
تأمین اجتماعی چند لایه به معنای سازمان تأمین 
اجتماعی فعلی نیست، تصریح کرد: مگر تأمین 
اجتماعی فقط برای قشر کارگر است؟ اگر منابع 
و مدیریت منابع در یک جا جمع نشود همیشه 
اختلاف نظر بین وزارت رفاه و وزارت بهداشــت 
وجود دارد و برای حل مشــکلات حوزه سلامت 
باید ورودی و خروجی منابع و هزینه کردها زیر 

نظر یک دستگاه باشد.

وزیربهداشت:

برایحلمشکلاتحوزهسلامت
بایدورودیوخروجیمنابعوهزینهکردهازیرنظریکدستگاهباشد

معاونوزیرخارجهکشورماندردیدار
نمایندهویژهدبیرکلسازمانمللدرامور
سوریهتاکیدکرد:حفظوحدتسرزمینیو
حاکمیتملیسوریهبسیارمهماستوهر
سازوکاریدرارتباطباحلبحرانسوریهو
مدیریتشرایطحلبنبایدناقضایناصل

مهمواساسیباشد.
استفان دی میســتورا نماینده ویژه دبیرکل 
ســازمان ملل در امور سوریه در دیدار با حسین 
جابــری انصاری معاون عربــی و آفریقای وزارت 
امور خارجه کشــورمان پیرامون آخرین تحولات 
سیاسی و میدانی سوریه و وضعیت حلب گفت وگو 

و رایزنی کرد.

دی میستورا  با اشــاره به رخدادهای جدید 
بین المللی و تاثیر این رخدادها بر وضعیت سوریه، 
خواســتار همفکری با جمهوری اسلامی ایران به 
عنوان یک بازیگر و شریک اصلی در طراحی راهکار 

برون رفت از بحران جاری در سوریه شد.
نماینده دبیرکل سازمان ملل همچنین با اشاره 
بــه وضعیت پیچیده و خــاص حلب، توجه همه 
طرفهای ذیربط جهت تســریع در حل مشکلات 

انسانی این شهر را ضروری خواند.
معاون وزیر امور خارجه کشورمان نیز با تشریح 
روند حوادث و تحولات بین المللی از نگاه جمهوری 
اسلامی ایران، بر اهمیت رایزنی ها در این شرایط 

صحه گذاشت. 

جابری انصاری با اشاره به عدم تحقق توقعات 
و پیش بینی هــای برخی بازیگــران منطقه ای 
در خصوص نامــزد پیروز در انتخابــات آمریکا 
اظهار داشت: جمهوری اســلامی ایران هیچگاه 
برنامه ریزی های خود را براساس اینکه در آمریکا 
چه کسی رئیس جمهور می شود تنظیم نکرده و 
این مسئله را امر داخلی آمریکا تلقی کرده است.

به گزارش فارس، معاون عربی و آفریقای وزارت 
امور خارجه توجه به ابعاد انســانی بحران سوریه 
و مبارزه جدی با تروریســم را دو موضوع کلیدی 
و دارای اولویــت برشــمرد و بر ضرورت پیگیری 
همزمان سه مسیر سیاسی، میدانی و انسانی بحران 

سوریه تاکید کرد.

جابــری انصــاری هرگونه راه حــل موثر در 
خصوص وضعیت حلــب را نیازمند توجه به دو 
مسئله مهم و اساسی دانســت: مقدمات تجزیه 
حاکمیت ملی سوریه فراهم نشود و با خروج هر 
چه سریعتر گروه های مسلح از شرق شهر حلب، 
به سیاست گروگان گیری چند صد هزار شهروند 
سوری به دست گروه های تروریستی خاتمه داده 

شود.
معاون وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد 
حفظ وحدت ســرزمینی و حاکمیت ملی سوریه 
بسیار مهم است و هر سازوکاری در ارتباط با حل 
بحران سوریه و مدیریت شرایط حلب نباید ناقض 

این اصل مهم و اساسی باشد.

جابریانصاریدردیداردیمیستورا:

حفظوحدتسرزمینیوحاکمیتملیسوریهبسیارمهماست


